
 

ACTA DE REUNIÓ DE LA TAULA DE TREBALL DEL DELTA DE LA TORDERA 
 
Identificació de la sessió: dijous 8 de juny de 201 7, de 9:30 h a 11:30 h. 
 
 
Assistents: 
 
Rafael Sardà. CEAB-CSIC.  
Gorka Muñoa. Observatori de la Tordera.  
Noemí Pineda. Plataforma Preservem el Litoral.  
Mauricio Pulido. Plataforma Preservem el Litoral. Juan Andrés Osorio. Regidor medi 
ambient de l’ajuntament de Palafolls  
Miquel Lupiañez. Alcalde de l’ajuntament de Blanes.  
Salvador Tordera. Regidor de Blanes.  
Eulàlia Casas. Agència Catalana de l’Aigua, Territorial Tordera-Besós  
María Toledano. Demarcació de Costes de l’Estat a Barcelona. Ana M. Castañeda. 
Demarcació de Costes de l’Estat a Barcelona.  
Joan Aubanell. Càmping el Pla i la Conca.  
Mònica Estalayo. Càmping del Mar.  
Jordi Romero. Assessor càmpings Blanes i Malgrat.  
Míriam Sisa. Càmping Resort els Pins.  
Josep Sisa. Càmping Resort els Pins.  
Jesús Bernal Florido. Càmping Marisol.  
Asunción González Sánchez. Càmping Marisol.  
Marc Monguilod. Càmping La Tordera.  
Josep Ametller. Càmping Bellaterra de Blanes. Pol Serra. Arrel.  
M. Carme Ponsa, alcaldessa de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Mireia Castellà, regidora de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Núria Casajuana, regidora de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Ramir Roger, regidor de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
M. Ester Martínez, regidora de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Miquel Àngel Ruiz, regidor de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Anna Vega, regidora de l’ajuntament de Malgrat de Mar. Joan Mercader, regidor de 
l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Eduard Fernàndez, arquitecte municipal ajuntament de Malgrat de Mar. Carme Mateu, 
tècnica d’indústria, activitats i medi ambient de l’ajuntament de Malgrat de Mar. Laia 
Gómez, tècnica de medi ambient de l’ajuntament de Malgrat de Mar.  
Sr. Agustín Sánchez-Arcilla, de la Universitat Politècnica de Catalunya (s’ha excusat 
d’assistir-hi).  
 
 
Ordre del dia: 
 
I. Benvinguda de l’alcaldessa de Malgrat de Mar 
II. Normes de funcionament de la sessió. 
III. Objectius de la primera sessió. 

1. Creació i constitució de la Taula del treball del Delta de La Tordera. 
2. Determinar la necessitat de donar solucions a la recuperació de la zona. 
3. Assumpció de compromisos. 

IV. Finalització. 
 



 

 
Desenvolupament de la sessió i acords: 
 
I. Benvinguda de l’alcaldessa de Malgrat de Mar 
 
La Sra. Carme Ponsa dóna la benvinguda a tothom i inicia la taula de treball amb la 
proposta que aquesta sigui el tret de sortida d’un treball posterior. Es deixa clar que 
aquesta taula no l’encapçala ningú en concret, que el protagonista és el Delta la 
Tordera i la seva preservació. 
 
 
II. Normes de funcionament de la sessió 
 
La Sra. Núria Casajuana exposa que l’objectiu de la reunió i del procés és la 
recuperació de l’espai i llegeix el que consta en l’escrit lliurat a les persones assistents 
on s’explica la motivació d’aquesta taula de treball i l’acord de Ple adoptat pels 
diferents ajuntaments. Explica com es desenvoluparà la sessió i els torns de paraula 
dels assistents. 
 
 
III.1.- Creació i constitució de la Taula del treba ll del Delta de La Tordera 
 
M. Lupiañez, alcalde de Blanes. Exposa que manca representació del gremi d’hotelers 
de Blanes i l’oposició, així com representants de la zona agrícola de Blanes, i entitats 
ambientals. Manifesta que fins al moment no han fet res, però que encaren aquest 
projecte amb il·lusió. Creu que és important que el lideri el CEAB, i que es defineixi en 
conjunt el que es vol fer, no individualment. 
 
R. Sardà, CEAB. Manifesta que, com a persona teòrica que es reconeix, creu que és 
possible rescatar el delta. Ell ja està en una taula de treball per a un projecte integrat 
de les zones costaneres. Esmenta que l’any passat es va parlar d’un projecte Life que 
no va sortir. Un pla integral vol dir pensar en pressupostos. Cal tenir una visió 
consensuada pel futur del delta. Des del CEAB  han treballat més de 15 anys amb les 
platges i els últims 2 anys han treballat amb el balanç sedimentari del riu i la relació 
amb l’aqüífer. Explica que a l’estiu es farà una exposició a Blanes on hi haurà un espai 
per tractar el futur del delta i convida a tothom a visitar-la. També esmenta que cal 
tenir en compte infraestructures com la dessaladora de Blanes, el sector agrícola i el 
sector turístic. Cal pensar en recuperar el delta cap a fora i cap a dins. 
 
J. Ametller, representant dels càmpings de Blanes. Exposa que cal treballar als 2 
costats del riu. La voluntat del delta és créixer, està dèbil, l’hem d’ajudar. 
 
M. Monguilod, càmping La Tordera. En primer lloc felicita la celebració d’aquesta taula. 
Manifesta que és important treballar conjuntament entre tots. És cert que s’han fet 
actuacions fins ara però s’han de definir usos i espais del delta i s’ha de treballar per 
trobar resultats. Cal fer un calendari de treball (1 any) per estudiar la dinàmica litoral, 
del riu i la dels usos dels espais de la zona turística i agrícola. És important el suport 
col·lectiu dels càmpings. També exposa que treballen amb l’equip d’en Jordi Romero 
per trobar solucions conjuntes en quant a aspectes urbanístics i conjuntament amb 
Blanes. 
 
E. Casas, ACA. Des de l’Agència estan molt interessats en participar a la taula tot i 
que ella ve en representació de l’Agència potser no és la persona que la representarà. 
Manifesta que cal tenir en compte la inundabilitat de La Tordera. Ho compartirà amb 



 

més especialistes de l’ACA. Creu que hi hauria d’haver representació del Departament 
de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat. 
 
N. Pineda, Plataforma Preservem el litoral. La visió hauria de ser d’una perspectiva 
més global, no només de quatre municipis costers. Hem de tenir en compte els 
municipis de més amunt. Caldria que hi hagués un Pla integral de Conca. Cal fer 
èmfasi al delta com a espai natural en si mateix, la seva biodiversitat, etc. 
 
P. Serra, l’Arrel. Hi hauria d’haver-hi representats de la zona agrícola. Creu que la 
celebració d’aquesta taula arriba tard. Manifesta que es compti amb la participació de 
l’associació Arrel. 
 
G. Muñoa, Observatori Tordera, grup de recerca de l’ICTA de l’Autònoma. Comenta 
que fins al 2010 van estar treballant al tram baix de la Tordera. Enguany han tornat a 
treballar més la part social amb pedagogia amb les escoles. Esmenta que el Sr. Pep 
Mas fa estudis d’hidrologia a la UdG i podria participar. 
 
Anna Vega. Es presenta com a regidora de l’ajuntament de Malgrat de Mar. 
 
M. Toledano, Demarcació Costes Barcelona. Esmenta un estudi que realitzà la UPC fa 
molts anys. En aquest espai s’han invertit 2,5 M d’euros, intentant buscar solucions 
coordinades amb la universitat. Creu que falta representació de la UPC, del 
Departament de Territori de la Generalitat, de la Confraria de Pescadors i del Consell 
Comarcal del Maresme, ja que és una qüestió del Maresme. Des de la Demarcació es 
participa en un Grup de treball amb Arenys de Mar, que ja ha fet reunions, i és un bon 
grup per tenir en compte. 
 
S. Tordera, Càmpings de Blanes. Distingeixen delta i punta deltaica i ara potser els 
preocupa més el delta. A ells els preocupa l’extracció de sorres i això afecta aigües 
amunt. No s’han respectat els cabals ecològics. Esmenta que la contaminació no està 
resolta malgrat que les depuradores funcionen. La seva proposta és fixar calendaris, 
estratègies a nivell de delta i de punta de manera diferenciada. Tenir en compte aigües 
amunt. A mig llarg termini definir estratègies d’actuació i tenir en compte els diferents 
Plans que poden afectar a la zona. 
 
J. A. Osorio, Ajuntament de Palafolls. Creu que s’ha de treballar coordinadament. Cal 
tenir en compte els estudis dels anys 80 pel que fa al tema de les inundacions. Cal 
treballar des de dalt al riu fins a la desembocadura. És important tenir en compte el 
que fan des d’Hostalric cap amunt. 
 
C. Ponsa, Ajuntament de Malgrat de Mar. S’ha començat a treballar amb aquesta 
reunió. La UPC no ha pogut venir. La taula ha de ser plural, no liderada per cap polític. 
Intenció de sortir amb deures i calendari establert. 
 
N. Casajuana. Resumeix que entenem que tothom hi vol formar part. Cal convidar a 
formar part de la Taula de Treball als agricultors, a la UPC, als pescadors, al 
Departament de Territori i Sostenibilitat, Consell Comarcal del Maresme i Consell 
Comarcal de la Selva. També faltaria representació de la Demarcació de Costas de 
Girona, del sector de la hostaleria de la zona de Blanes i altres entitats ambientalistes. 
 
M. Lupiañez, Ajuntament de Blanes. Manifesta que primer s’ha de solucionar el 
problema dels 4 pobles i després anar més amunt. 
 



 

R. Sardà, CEAB. Exposa que és important delimitar la zonificació, i que hem de 
concentrar esforços a la part terrestre i marina dels municipis litorals (4). 
 
J. A. Osorio, Ajuntament de Palafolls. Manifesta que cal tenir en compte un estudi que 
va fer l’ACA fa uns 10 anys. 
 
E. Casas, ACA. Exposa que cal tenir en compte el delta amb la seva zona inundable. 
 
S. Tordera, Ajuntament de Blanes. Manifesta que sembla que el problema està a la 
punta del delta, i planteja què és millor, si tractar només punta o anar més amunt, que 
quedi clar on està la problemàtica. 
 
R. Sardà, CEAB. El medi natural respon al funcionament. La punta es recuperarà si 
millora el funcionament del cabal, sediments i aqüífer del riu, tot en general. Si això 
millora, la punta millorarà. Creu que cal oblidar els costos, pensar en quina punta de 
riu volem i recuperar el riu per aconseguir-ho. 
 
M. Toledano, Demarcació Costes. Hem de mirar per què estem aquí, buscar l’origen 
del problema, i decidir on volem arribar. La situació inicial no la recuperarem. Cal partir 
d’on estem i buscar solucions. 
 
N. Casajuana. Resumeix el que s’ha anat parlant. Manifesta que la taula queda 
constituïda i es convidarà a qui es consideren que hi haurien de ser representats. 
 
 
III.2.- Determinar la necessitat de donar solucions  a la recuperació de la zona 
 
N. Casajuana. Explica els 4 eixos a tenir en compte, l’ambiental, l’econòmic, el social i 
l’ecològic. 
 
M. Lupiañez, Ajuntament de Blanes. Com a representant del poble de Blanes creu que 
és important tenir en compte l’activitat turística (hotels i càmpings) i cal trobar l’equilibri 
amb la part natural del delta. Els preocupa molt el tema de la platja, s’han perdut 30-40 
metres per diferents motius. Sembla que estem en un moment d’equilibri, però pot 
venir un altre episodi i carregar-se el passeig. Volen gaudir del passeig, del delta com 
a espai natural, i s’ha de trobar equilibri. 
 
R. Sardà, CEAB. És important tenir en compte les dades de pluviometria de la zona. 
Cal tenir en compte la funcionalitat econòmica, cultural i ecològica, i hem d’arribar a la 
preservació de la integritat natural del sistema. Hem de tenir clar on volem arribar amb 
aquesta taula. Es pot treballar en renaturalització, reenginyeria del delta, ... Posa 
l’exemple de Pinya de Rosa com a espai recuperat. Manifesta que és molt important 
treballar amb el cabal ecològic del riu i recuperar la seva funcionalitat. Cal tenir en 
compte que moltes de les persones presents en aquesta taula viuen de la imatge del 
riu i del delta i s’ha de tenir en compte. 
 
M. Monguilod, Càmping La Tordera. Manifesta que s’ha utilitzat extracció de sediments 
per diferents actuacions al llarg dels anys i això ha afectat directament als càmpings. 
La punta cada vegada és més a prop dels càmpings. Cal treballar amb l’estructura 
hidrològica del riu, (tenint en compte l’aqüífer, compactació de sediments, extraccions 
del delta i efectes sobre la façana litoral), buscar la solució natural de la dinàmica del 
delta. Cal plantejar quina és la problemàtica greu de la punta i quines actuacions s’han 
de fer més amunt perquè no torni a passar. 
 



 

E. Casas, ACA. Esmenta que s’ha aprovat el Pla de gestió de les conques internes de 
Catalunya, La Tordera inclosa. S’han de tenir en compte totes les vessants, econòmica 
i social i pensar amb una recuperació global ambientalment. La directiva marca que 
s’han de recuperar masses d’aigua, aquesta no està perduda i cal recuperar-la.  
 
M. Pulido, Plataforma Preservem el Litoral. Cal fer actuacions dins els 4 eixos 
esmentats. No es poden buscar només solucions a la punta perquè són conseqüència 
de les actuacions a l’interior. No tinguem la visió de que el problema del delta només 
està a la punta, si no més amunt. Pensar en la costa del Maresme, que ja no té 
aportacions, i veure-ho de manera global. Les extraccions que s’estan fent al delta 
estan produint efectes a tota la comarca i cal pensar globalment perquè no passin 
aquestes coses. 
 
N. Pineda, Plataforma Preservem el Litoral. Accepta que som 4 municipis a la taula, 
però la realitat física és una altra i les conseqüències afecten a molts altres municipis. 
El tema de l’ordenació territorial és molt important, el delta té valor per si mateix i 
aquest criteri ha de marcar els usos permesos. També cal tenir en compte que hi ha 
infraestructures afectades. És un espai inclòs a Xarxa natura i no s’estan respectant 
els criteris que marca i es menysprea. 
 
N. Casajuana. Manifesta que els usos vindran determinats en funció de les solucions 
que surtin del treball.  
 
N. Pineda, Plataforma Preservem el Litoral. Reivindica la visió que lo important és la 
preservació del delta de forma efectiva donant prioritat a l’espai natural en sí. La 
compatibilitat de l’ús està subjecte a la preservació de l’espai natural. 
 
P. Serra, l’Arrel. Manifesta que està d’acord amb el què diu la representant de la 
Plataforma. Cal tenir molt en compte l’educació ambiental, la sensibilització i la 
conscienciació de la població. Posa l’exemple que el poble ha volgut protegir la pilona.  
 
G. Muñoa, Observatori Tordera. Manifesta que l’eix ambiental ja engloba els altres 3 
eixos. A nivell social és important la visió global de la gent. Esmenta l’activitat de 
“Tornem a la Tordera” com a activitat escolar per estudiar el riu i la vida que hi ha, com 
a exemple de persones que en el futur respectaran el medi. A nivell ecològic el 
problema és el règim hídric, i això és un problema no només del delta sinó a nivell de 
Conca (boscos Montseny, ...). És important parlar d’hàbitats: el riu (règim hídric) i el 
bosc de ribera, inexistent a la zona del delta. La part econòmica va lligada al valor 
natural, cal incorporar el valor ambiental a la idea dels negocis econòmics de la zona. 
 
M. Toledano, Demarcació de Costes. Cal buscar l’equilibri social econòmic i ambiental. 
Ja es té molta feina feta, molts estudis, tot cal tenir-ho en compte. Les solucions  
sempre són ambientals el fi econòmic és l’últim. Cal confiar amb totes les 
administracions perquè totes busquen el mateix objectiu. 
 
S. Tordera, Ajuntament de Blanes. Ressalta el valor del Delta. Manifesta que primer de 
tot cal buscar l’equilibri amb els usos tradicionals de la zona i el valor natural. Hem de 
decidir quin delta volem, quines restriccions d’ús hi volem posar, i a partir d’aquí 
treballar. En segon lloc, estudiar si cal que cada municipi modifiqui els seus plans. 
L’ocupació de la superfície és important. En tercer lloc, cal fer actuacions a la punta a 
curt termini, i estudiar-ne d’altres a mig-llarg termini.  
 
G. Muñoa, Observatori Tordera. Creu que primer cal saber què volem a nivell global i 
llavors actuar. No actuar a curt termini sense pensar de forma global. 



 

 
N. Casajuana. Manifesta que és important disposar d’un estudi previ que valori els 
usos a l’hora de restaurar el delta. Les actuacions que cal fer per restaurar les han de 
dir els experts, no els ajuntaments. I a partir d’aquest documents, els ajuntaments 
decidir si ho poden assumir o no. 
 
J. A. Osorio, Ajuntament de Palafolls. Primer de tot cal acordar que tot el que fem a 
nivell individual ens afecta a tots i haurien de ser decisions consensuades. En segon 
lloc, cal tenir en compte la política de conscienciació del valor del riu a la població en 
general. Si la gent està conscienciada del futur, no hi haurà problema. 
 
C. Ponsa, Ajuntament de Malgrat de Mar. Recorda que som pobles turístics i exposa 
que tots els eixos esmentats s’han de treballar transversalment.  
 
 
III.3.- Assumpció de compromisos. 
 
III.3.1.- Comissió de treball experts.  
 
S’inicia un debat per decidir quines persones han de formar part de la comissió 
d’experts.  
 
N. Casajuana manifesta que considera que els ajuntaments no hi han de ser i tampoc 
la Plataforma ni l’assessor urbanístic de càmpings.  
 
N. Pineda diu que cal tenir en compte l’objectiu de l’estudi per valorar qui hi ha de 
participar. 
 
M. Monguilod defensa que hi siguin assessors i Plataforma, perquè han fet molta feina 
fins ara que cal tenir en compte. N. Casajuana diu que l’estudi ja tindrà en compte tota 
aquesta informació per fer l’estudi. 
 
R.Sardà diu que estaria bé saber l’estratègia d’usos que es vol pel futur de la zona. És 
important que el sector agrícola hi sigui implicat. 
 
M. Toledano diu que cal tenir en compte el marc reglamentari que s’ha de conèixer. 
Hem de mirar d’obtenir un estudi de màxims i ja decidirem. 
 
J. Romero defensa ser-hi present per tenir en compte les contraindicacions que ells 
coneixen. 
 
Finalment, es nomena la Comissió de treball per fer l’estudi previ a la redacció d’un Pla 
d’Actuació Integral de Recuperació del Delta de la Tordera. Aquesta Comissió estarà 
formada per R. Sardà, Jordi Romero com a assessor urbanístic dels càmpings, UPC, 
Observatori de la Tordera, ACA (definir quins experts), Plataforma Preservem el Litoral, 
i els pagesos. Els ajuntaments queden fora. Es considera que el termini de presentació 
d’un primer estudi per l’octubre és molt just, i s’acorda que es presentarà al desembre. 
 
S’acorda que R. Sardà i la UPC seran els coordinadors de l’estudi.  
 
N. Casajuana exposa que és important que tots els membres aportin objectivitat a 
l’estudi, el qual després serà avaluat per totes les parts que no han participat en la 
seva redacció. 
 



 

III. 3.2- Reglament intern de la taula 
 
Es considera que no cal. 
 
III. 3.3.- Representants dels diferents organismes que han de formar la taula. 
 
Es convidarà a les persones representants que s’han anat anomenant que hi haurien 
de ser presents. 
 
III. 3.4.- Es fixa la propera reunió de la taula pe l dijous 11 gener de 2018 a les 
09.30h. al CEAB.  La convocatòria la farà l’ajuntament de Blanes. L’estudi s’ha de tenir 
mínim 15 dies abans per lliurar-lo a tots els assistents. 
 
 
IV. Finalització 


